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Zeintzuk dira euskararen egoera 
eta erronkak ikus-entzunezkoe-
tan? Nolakoa da eskaintza? No-
lakoa behar luke? Zer ekarriko 

lioke Euskal Herriari euskarazko strea-
ming plataforma batek?  Galdera horiei 
eta beste askori erantzuten saiatu dira 
euskalgintzako zenbait eragile eta heda-
bideetako kide Iruñeko Kondestablea-
ren Jauregian, joan den maiatzaren 4an. 
Euskaltzaindiak eta Iruñeko Komuni-
kabideak Fundazioak antolatutako jar-
dunaldien xedea da gazteak euskarara 
hurbiltzeko bideez hausnartzea.

Lehenik, Miren Mindegia kazetariak 
gidatuta, Alex Aginagalde Pantailak 
Euskaraz egitasmoko kideak eta Urtzi 
Urkizu Berriako kazetariak hartu zuten 
hitza. Euskarazko ikus-entzunezkoen 
egungo egoera eta erronkak aztertu zi-
tuzten, eta Aginagaldek nabarmendu 
zuen “izugarrizko” iraultza eman dela 
pantailetan, eta ondorioz, euskaraz 
edukia kontsumitzeko moduak aldatu 
direla. “Egunero batez beste hamalau 
ordu pasatzen dituzte gazteek pantai-
la aurrean: zazpi ordu interneten, bi 
ordu eta erdi sare sozialetan, hiru ordu 
eta erdi telebistan eta ordu bat bideo-
jokoetan”, azpimarratu zuen. Kezkaz 
adierazi zuen gizartea pantailei begi-
ra bizi delako: “Zoritxarrez, edukiaren 
gehiengoa euskara ez den beste hizkun-
tzetan dago”.

Beste datu bat ere nabarmendu zuen: 
1990. urtean, EAEko haurren %78k ikus-
ten zituen marrazki bizidunak euskaraz; 
gaur egun, aldiz, %0,2ak. “Kontuan har-
tu behar dugu gaur egun kate pila bat 
daudela, baina hala ere, adierazgarria 
da”, esan zuen. Gaineratu zuen, Euskal 
Herriko zinemetan urtean eskaintzen 
diren filmen %1 baino ez dela euskaraz, 
eta streaming plataformetako euska-
razko eskaintza ez dela %0,1era iristen. 
“Euskarazko streaming plataforma bat 
behar dugu”, esan zuen Aginagaldeak. 

Bat egin zuen horrekin Urkizuk, eta 
“denetarik” eta ahalik eta eskaintzarik 
“zabalena” izan beharko lukeela adierazi 
zuen: “Sortzaile txikientzako erreferen-
tziazkoa izan behar du, euskaldunek be-
raiena dela senti dezaten”.

EUSKARAZKO STREAMING-A 
ERDIGUNEAN
Beste hausnarketa bati heldu zioten Unai 
Iparragirre EITBko zuzendariak, Xabier 
Alkiza Bieuseko bikoiztaileak, Gaizka 
Aranguren Napar elkarteko lehendaka-
riak, Eki Pagoaga Kanaldudeko zuzenda-
ritza taldeko kideak eta Iban Arantzabal 
Tokikomeko presidenteak. “Zer ekarriko 
liguke euskarazko streaming plataforma 
batek?”, galderari erantzuten saiatu zi-
ren, Miren Mindegiak gidatuta.

EITBren Primeran plataformaren 
aurkezpen bideoa erakusteko probes-

tu zuen lehenengo tartea Iparragirrek. 
“Ikus-entzunezko edukirik ez duen he-
rri batek ez dauka kontakizunik”, dio 
proiektuaren leloak. Bat egin zuten ideia 
horrekin besteek.

“Euskal Herriko kontakizunaren atea 
izan behar du Primeranek, eta horreta-
rako sarea behar dugu. Horregatik, Toki-
komekin elkarlanean egin dugu bidea”, 
azaldu zuen Iparragirrek. Horrez gain, 
beste bidelagun batzuk izan dituzte, eta 
Iparragirreren arabera “onurragarria” 
da plataformarentzat, bidelagunentzat 
eta kontsumitzaileentzat, edukia “abe-
rasten” duelako. Aurrera begira ere, bes-
te sare batzuk sortu nahi dituzte: “Bide-
lagunen bigarren txanda egingo dugu, 
eta horien artean Kanaldude dago”. 
Aliantzez gain, kontsumitzaileen iritzia 
jakin nahi dutela adierazi zuen, batez 
ere gazteena.

Eduki guztiak jatorrizko hizkuntzan 
jarriko dituzte, euskarazko azpidatzie-
kin, eta horietako batzuk bikoiztu egin-
go dituzte. Horrez gain, Euskal Herrian 
zein Euskal Herritik kanpo ikusteko 
aukera egonen da. “Badakigu nola bizi 
diren kanpoan dauden euskaldunak, eta 
beraientzat ere izatea nahi dugu”, esan 
zuen Iparragirrek.

Arangurenek azpimarratu zuen eus-
kaldunentzat eta euskararentzat tresna 
“eraginkorra” iruditzen zaiola, errefe-
rentziazko plataforma bat behar delako, 

“Euskarazko streaming 
plataforma bat behar dugu”

Ikus-entzunezkoetan euskarak duen presentziaz eta 
sarean euskarazko edukia sortzeko beharraz mintzatu dira 

Iruñean. EITBk Primeran plataforma proposatu du hutsa 
betetzeko. Plataformako eduki guztia euskaraz azpidatzita 
egonen da, eta parte bat bikoiztuta. Eragile batzuk temati 
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eta Primeranek hutsune hori bete de-
zakeelako: “Sarbide bat izan behar du, 
euskal edukirako leiho bat”. Hala ere, 
pixka bat temati agertu zen: “Mesedez ez 
dezala Euskal Herriko ikuspegia galdu, 
batzuetan galtzen duzuelako”. 

Alkizak ere interesa adierazi zuen, eta 
“eredu” izan daitekeela esan zuen, baina 
zalantzati agertu zen: “Beldur naiz; es-
pero dut beste plataformetan eskaintzen 
duten eduki bera ez izatea”.

Edukiaren duintasuna ere izan zuten 
hizpide, eta kalitateak duen garrantzia 
azpimarratu zuten. Arantzabalek esan 
zuen zabalkundean ere indarra jarri 
behar dela: “Edukia egiten onak izan 
gara, baina zabaltzen ez horrenbeste”.

Plataforma anitza izan beharko lukee-
la nabarmendu zuten denek, eta Pagoak 
gehitu zuen “pluralagoa” izan beharko 
lukeela: “Euskara batuaz gain, beste eus-

kalkiek lekuren bat aurkitu beharko lu-
kete; hori da Euskal Herriaren aberasta-
suna”. Horrez gain, edukia jasotzeko eta 
zabaltzeko zailtasunak dituztela azaldu 
zuen: “Mugak oztopo handiak jartzen 
dizkigu”. 

EITB-REN KONPROMISOA 
ZALANTZAN
Eztabaidarako tartea ere egon zen jar-
dunaldietan, eta desadostasuna sortu 
zen entzule baten eta Iparragirren ar-
tean. Entzuleak kezka agertu zuen EITBk 
euskararekiko duen konpromisoarekin. 
“Azken hamar urteetan EITBn eman di-
ren nazioarteko pelikulak espainolez 
izan dira; horrek ere eragina izango du 
Primeranen?”, galdetu zuen.  

“Ez dakit lehen zer egiten zen euskal 
telebistan, nik bi urte daramatzadalako, 
baina azken urteetan ikusi duguna da 

filmak telebista publikora iristen dire-
nerako dagoeneko denek ikusi dituzte-
la gazteleraz. Egin ditugun esperimen-
tuengatik uste dugu hori ez dela diru 
publikoa erabiltzeko modurik onena”, 
erantzun zuen EITBko zuzendariak. Gai-
neratu zuen “eraginkorrena” euskaraz-
ko produkzioa ekoiztea dela: “Euskaraz-
ko sektoreari bultzada ematen dio, eta 
audientziak esaten digu hori kontsumitu 
nahi duela jendeak”. Horren ostean, ez-
tabaida moztu, eta beste galderei eman 
zieten paso.

Ostean, sareko euskara sortzaileekin 
aliantzarik egiteko asmorik ote duten 
galdetu zieten, eta Arantzabalek esan 
zuen aztertu beharreko zerbait dela: 
“Egia da gazteek denbora asko pasatzen 
dutela kanal horietan, eta interesgarria 
izango litzateke bide horretatik erakar-
tzea”. Horretan geratu zen eztabaida. 
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